
اقتصادی 6

 ارتباط شرکت های خصوصی 
و کوچک هرمزگان با ایتالیا افزایش 

یابد
گروه اقتصــادی -رایزن اقتصادی 
وزارت امــور خارجــه در میــان گفت: 
ارتباط شرکت های خصوصی و کوچک 

هرمزگان با ایتالیا افزایش یابد.
سید عبالرضا موســوی بفروئی در 
اولین ویبنار بررسی روابط اقتصادی ایران 
ایتالیا بیان داشت: در حال حاضر تمرکز ما در 
روابط اقتصادی روی مباحث غیر نفتی است 
و خوشبختانه ایتالیا و ایران در حوزه صنایع 
کوچک و متوسط شباهت های زیادی به هم 
دارند که می توان از آن در روابط اقتصادی 
بهره برد و بخش های خصوصی دو کشور 
را در ایــن زمینه فعال کرد. رایزن اقتصادی 
وزارت امــور خارجه در میان عنوان کرد: 
بسیاری از شرکت های کوچک و متوسط 
در ایتالیــا هیچ ارتباطی با آمریکا ندارند به 
همین جهت می توانند با ایران ارتباط داشته 
باشند که فرصت خوبی برای جهانی شدن 
شــرکت های هرمزگانی است. وی با ذکر 

این نکتــه که وزارت خارجه برای معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری در هرمزگان به 
شناسایی ظرفیت ها نیاز دارد، ابراز داشت: 
پیشنهاد می کنم یک پایگاه اطاع رسانی به 
زبان انگلیسی و دیگر زبان ها طراحی شود 
و اطاعــات اقتصادی هرمــزگان در این 
پایــگاه قرار داده شــود. کالاهای مرتبط با 
تمام حوزه ها و فرصت های سرمایه گذاری 
استان هرمزگان در این پایگاه اطاع رسانی 
به نمایش گذاشته خواهد شد که در نهایت 
منجر به شناســاندن ایــن محصولات و 
فرصت ها به بخــش خصوصی و دولتی 
کشــور ایتالیا می شــود.  این مقام مسئول 
تصریح کرد: یک کانال واحدی تعریف شود 
تا طرف های خارجی با شرکت های استانی 
ارتباط برقرار کنند. شــرکت های استانی 
نیــز برای راهیابی به بازارهای جهانی باید 
آموزش های لازم را ببینند. موسوی بفروئی 
با بیان اینکه استان هرمزگان توانمندی بسیار 
خوبی در زمینه صنایع دستی دارد اظهار کرد: 
هر ســاله نمایشگاه های بین المللی صنایع 
دستی متعددی در ایتالیا برگزار می شود که 

فرصت بسیار خوبی برای حضور و معرفی 
ظرفیت های اســتان هرمزگان محسوب 
می شــود. وی صــادرات کالا از اســتان 
هرمزگان را نیازمند فراهم بودن یکســری 
زیرســاخت های دانست و مطرح کرد در 
اســتان هرمزگان باید زیرساخت هایی در 
حوزه بسته بندی، برندسازی و یخچال های 
حمل محصولات کشاورزی فراهم شود و 
برای شــروع کار باید از مباحث کلی عبور 
کنیــم و ظرفیت ها را بــرای ارز آوری در 

کشور فراهم کنیم.
هرمــزگان رتبه اول کشــت 

گلخانه ای در کشور را دارد 
معــاون هماهنگی امــور اقتصادی 
اســتانداری هرمزگان گفــت: هرمزگان 
از نظر کشــت های گلخانــه ای، رتبه اول 
کشــور را دارد و در حــال حاضر حدود 
۷۰۰ هکتار کشــت گلخانه ای در اســتان 
داریم. ایرج حیدری در اولین ویبنار بررسی 
روابط اقتصادی ایران ایتالیا ، بیان داشــت: 
امیدوارم این نشســت سبب گشایشی در 
ارتباط با مباحث اقتصادی با کشور ایتالیا در 
راستای بهره مندی از ظرفیت های اقتصادی 
هرمزگان فراهــم آورد.معاون هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری هرمزگان با ذکر 
این نکته که کمتر کشــوری پیدا می شود 
که به موقعیت مهم هرمزگان آگاه نباشــد، 
عنوان کــرد: موقعیتی که هرمزگان از نظر 
اســتراتژیک دارد باعث شــده حمل کالا 
به سمت آســیا میانه و جنوب شرق شده 
اســت. وی ابراز داشــت: دو منطقه آزاد 
قشــم و کیش و چند منطقه ویژه اقتصادی 
کــه دارای ظرفیت های زیادی هســتند از 
جمله ظرفیت هایی اســت کــه می توان 
در رابطه دو کشــور مورد اســتفاده قرار 

گیــرد. وی اضافه کرد: منطقه ویژه صنایع 
اقتصادی پارســیان از دیگر این ظرفیت ها 
است که با وجود فراهم بودن زیرساخت ها 
آماده سرمایه گذاری است. حیدری با بیان 
اینکه یکی از مهم ترین کارخانه های تولید 
آلومنیوم در اســتان هرمزگان واقع شــده 
اســت، اظهار کرد: استان هرمزگان بیش از 
هزار و ۳۰۰ کیلومتر نوار ساحلی مرزی دارد 
که اگر سواحل را درنظر بگیریم این رقم به 
بیش از دو هزار کیلومتر خواهد رسید و این 
سواحل ظرفیت بسیار خوبی را برای جذب 

سرمایه گذار در حوزه گردشگری دارند.
وی با اشــاره به توانمندی هرمزگان 
در حوزه بندری و زیرساخت های بندری، 
مطرح کرد: هرمزگان از نظر کشــت های 
گلخانه ای، رتبه اول کشور را دارد در حال 
حاضر حدود ۷۰۰ هکتار کشت گلخانه ای 
در اســتان داریم که عمده تولیدات آن ها به 

کشورهای آسیای میانه صادر می شود.
معادن هرمزگان ظرفیت خوب 
صادراتی و ارز آوری برای کشــور 

دارد
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی بندرعباس گفــت: معادن 
هرمزگان ظرفیت خوبی برای صادرات و 
ارز آوری برای کشور دارد. محمدرضا صفا 
نیز در اولین ویبنار بررسی روابط اقتصادی 
ایران ایتالیا با بیان اینکه هرمزگان در بحث 

تجارت و صــادرات آبزیان و میوه تره بار 
جایگاه و اهمیت ویژه ای در کشــور دارد، 
بیان داشــت: هرمــزگان دارای چهار نوع 
شــبکه حمل و نقل هوایی، ریلی، زمینی و 
دریایی و پنج فرودگاه مهم اســت. وی با 
بیان اینکه هرمزگان دارای ۷۰ بندر و اسکله 
با کاربری تجاری است، ابراز داشت: بندر 
مســافری باهنر برای حمل صادرات کالا 

جایگاه اول در کشور را دارد.
این مقام مســئول تصریــح کرد: در 
بندرعباس معادن بســیار خوبی داریم که 
می توانند در بحث صادرات برای کشــور 
ارز آوری خوبی داشته باشند. صفا با اشاره 
به مناطق ویژه صنعتی و اقتصادی اســتان 
هرمزگان اظهار کرد: ظرفیت های بســیار 
خوبی برای سرمایه گذاری در مناطق ویژه 
اقتصادی استان هرمزگان وجود دارد.رئیس 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
بندرعباس با بیان اینکه استان هرمزگان در 
حوزه ترانزیت کالا به آسیای میانه حرف اول 
را می زند، بیان داشت: شیات هرمزگان در 
کشور جایگاه ویژه ای دارد که در این زمینه 
ظرفیت های زیادی برای ســرمایه گذاری 
وجــود دارد.صفا با بیان اینکه هرمزگان در 
مجموع ۳۰ درصد از بنادر کشور را در خود 
جای داده اســت، خاطرنشان کرد: در حال 
حاضــر ظرفیت صید ۲۰۰ هزار تن آبزیان 
معادل ۴۰ درصد کل صید کشــور را داریم 

که هرمزگان از این نظر رتبه اول را دارد.
وی با بیان اینکه هرمزگان ۱۵۶ هزار 
هکتار اراضی تحت کشــت دارد، تشریح 
کــرد: ۴۹ درصد از اراضی به صورت باغ و 
۳۱ درصد هم زراعی کشت می شوند. لیمو 
ترش، انبه و نارنگی مهم ترین محصولات 
کشاورزی هرمزگان را تشکیل می دهند که 
ســالانه ۱۵۰ هزار تــن از این محصولات 
در هرمزگان تولید می شــود. رئیس اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
بندرعباس با اشاره به اینکه هرمزگان رتبه 
اول تولید خرمای پیارم در کشــور را دارد، 
عنوان کرد: گردشــگری و صنایع دستی 
هرمزگان از گذشته دارای جایگاه خاصی 
بوده اســت که دارای ظرفیت های زیادی 
برای سرمایه گذاری است. وی ابراز داشت: 
استان هرمزگان پایلوت گردشگری کشور 
در تعطیات عید محسوب می شود که هر 
ساله پذیرای بیش از ۳ میلیون مسافر است.
 صادرات آبزیان به ایتالیا یک 
فرصت مناسب برای سرمایه گذاری 

است
رئیــس اتحادیــه تولیدکننــدگان 
وصادرکنندگان آبزیــان هرمزگان با بیان 
اینکه سالانه ۲۰هزار تن میگو درهرمزگان 
تولید می شــود، گفت: صادرات آبزیان به 
اروپا یک فرصت خوب ســرمایه گذاری 
درهرمزگان است.مهرداد بازرگان در اولین 

ویبنار بررسی روابط اقتصادی ایران ایتالیا 
در هتل هما بیان داشــت: در سنوات اخیر 
شیات رشد بســیار خوبی داشته است و 
به گواهــی خریــداران در اروپا، میگوی 
پرورشی هرمزگان از نظر کیفیت رتبه اول 

دنیا را دارد.
رئیــس اتحادیــه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان آبزیان اســتان هرمزگان با 
بیان اینکه سالانه ۲۰ هزار تن برداشت میگو 
در هرمزگان انجام می شــود، عنوان کرد: 
سایز میگوهای تولیدی هرمزگان مطلوب 
دنیا اســت و حتی قادر بــه تولید انبوه در 
سایزهای مختلف هستیم. وی ابراز داشت: 
در حال حاضر بهره برداری از هشت هزار 
هکتار اراضی پرورش میگو در دستور کار 
قرار دارد و دو سال آینده به تولید ۵۰ هزار 
تن میگو در ســال خواهیم رسید.این مقام 
مسئول تصریح کرد: هیچ نوع مواد شیمایی 
و دارویــی در پرورش میگوی هرمزگانی 
اســتفاده نمی شــود و این محصول کاماً 
ارگانیک به دســت می آید که باعث شده 
است میگوی اســتان هرمزگان یک بازار 

خاص در کشور و جهان پیداکند.
بازرگان با ذکر این نکته که اســتعداد 
خاصی بــرای ورود به بازار بزرگ جهانی 
داریــم، اظهار کــرد: برای مشــارکت با 
شــرکت های بزرگ ایتالیایــی در حوزه 
بازاریابــی و مارکتینــگ آمادگی کامل را 

داریــم. وی مطرح کرد: پــرورش ماهی 
در قفس در خلیج فارس شــروع شــده و 
گونه ای محبوب در دنیا تولید می شود که 
داری قیمت مناسبی است و دانش فنی بومی 
آن نیز در اســتان هرمزگان استحصال شده 
اســت و می تواند در سایز بزرگ پرورش 
داده شود. رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان آبزیان اســتان هرمزگان با 
بیان اینکه شــرکت های بزرگی به حوزه 
پــرورش ماهی در قفــس ورود کرده اند، 
بیان داشت: برای تولید ۵۰ هزار تن ماهی از 
طریق پرورش در قفس برنامه ریزی شــده 
اســت و در حال حاضــر توانایی تولید ۵ 
هزار تن را داریم. بازرگان خاطرنشان کرد: 
هرمزگان بــه دلیل اینکه در دامنه کوه قرار 
دارد دارای کیفیت بالای تولید محصولات 
دریایی اســت؛ چراکه مقدار زیادی از مواد 
معدنی و اماح به همراه سیاب وارد دریا 
می شــود و باعث می شود که بهترین نقاط 

برای پرورش ماهی در دریا فراهم شود.
رئیــس اتحادیــه تولیدکنندگان و 
صادرکننــدگان آبزیان اســتان هرمزگان 
عنوان کرد: در بحــث پرورش خرچنگ 
و صــدف فعالیت ها با همکاری یک گروه 
علمی شروع شده اســت و شرکتی برای 
اولیــن بار در این زمینــه فعالیت می کند.

وی بــا بیان اینکه خلیج فارس دارای تنوع 
محصولات دریایی بی نظیری است، ابراز 
داشت: فضای بسیار زیادی برای پرورش 
هرنوع گونه دریایی در اســتان هرمزگان 
وجود دارد.این مقام مســئول تصریح کرد: 
فضــای خوبی برای همــکاری در بخش 
شیات بین کشور ایتالیا و ایران وجود دارد 
که می توان با برقراری ارتباط های مستمر از 

این ظرفیت ها به خوبی استفاده کرد.

افزایش ارتباط شرکت های خصوصی و کوچک هرمزگان با ایتالیا 
در اولین ویبنار بررسی روابط اقتصادی ایران ایتالیا مطرح شد؛

جذب بیش از یک و نیم میلیارد یورو سرمایه گذاری در منطقه ویژه خلیج فارس

گروه اقتصادی - فصل های پاییز و زمستان 
و عید نوروز ســال های قبل شمار رفت و آمدهای 
مسافران بین بندرعباس به قشم به ۱۰ هزار نفر هم 
در یک روز هم می رســید بطوریکه مسافران برای 
سوار شــدن به شناورها صف می کشیدند و حتی 
بلیــت از طریق درگاه های اینترنتی می کردند تا از 

سفر با شناور جا نمانند.
 اسُتانی که نزدیک به ۱۰۰ درصد حمل و نقل 
دریایی مســافری و حدود ۶۰ درصد حمل و نقل 
تجاری و تجارت کشور را بر دوش دارد اکنون دیگر 
شاهد آن جنب و جوش و حضور مسافران دریایی 

نیست و بیشتر شناورها در اسکله پهلو گرفته اند.
 بهمن ماه ســال ۹۷ تنها در یک روز حدود 
هشــت هزار نفر برای دیــدن زیبایی های جزیره 
رنگین کمانی و هفتاد رنگ به جزیره هرمز ســفر 
کردند، اما بیماری ناشناخته کرونا اینگونه سفرها را 
هم بهم زد وتنها ساکنان و کسانی که کار وفعالیتی 
دارند ازاین جزیره بــه بندرعباس رفت وآمد می 
کنند. با آمدن کرونا رفت وآمد به جزیره های استان 
کاهش یافته وتاثیر آن بر درآمدهای بخش سفرهای 
دریایی مسافری گذاشته وشاغان از این وضعیت 
گایــه دارند و براین عقیده اند که بایســتی از این 

صنف حمایت لازم صورت گیرد.
یک ملوان: پرداخت دســتمزدها نظم 

گذشته را ندارد
یــک ملوان گفت: کار بر روی شــناورهای 
مســافری هم خوب و هم بد است، اما این روزها 
بدلیل شیوع کرونا وکاهش مسافر وضعیت جالب 
نیست و پرداخت حقوق و دستمزدها مانندگذشته 
نظم ندارد. حســن دریانورد افزود: کرونا موجب 
کاهش بســیار محسوس شمار مسافران نسبت به 
گذشته شده و ازهمین رو صاحبان شناورها حقوق 
و دســتمزد ملونان را در زمان مقــرر نمی توانند 
پرداخت کنند ،حتی برخی ملوانان از ســه ماه قبل 
تا کنون دســتمزد دریافت نگرده اند. وی ادامه داد: 
اکنون این عده با مشــکل های فراوانی در زندگی 
خانوادگی خود دست و پنجه نرم می کنند و مالکان 
شناورها نیز به خاطر کمی شمار مسافران، شناورها 
را به۲ گروه تقســیم کرده اند که به صورت شیفتی 

جای خود را با تعویض می کنند.
یک سر مهماندار شناور مسافری: به 

گل نشسته ایم
یک سرمهماندار شناور مســافری در بندر 
شــهید حقانی گفت: نیمی از شناورهای مسافری 
به خاطر شــیوع بیماری کرونا در سفرهای دریایی 
خالی نگهداشــته می شود که این به خاطر رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی و دستورکارهای بهداشتی 
مقابله با این بیماری است.حفصه سقایی ادامه داد: 

نیمی از شــناورها هم در پی بروز بیماری کرونا و 
مشکات ناشی از آن به صورت غیر فعال درآمده 
و در گوشه ای از بندرگاه پارک شده و غبار سکون 

بر بدنه آنها نشسته است.
وی که به گفته خود از ســال ۹۶ مشــغول 
فعالیت بر روی شناورهای مسافری است، عنوان 
کرد: متوجه کاهش درآمد صاحبان شناورها هستیم 
و درک می کنیم که مالکان شناورها به دلیل شرایط 

کرونایی نتوانند به مانند قبل کسب درآمد کنند.
این ســرمهماندار بیان داشت: از سوی دیگر 
درحالی که میزان دستمزدها در سال جاری افزایش 
یافته اما دستمزد ما افزایشی نداشته است و در نتیجه 
نداشــتن درآمد شرایط سختی برای مالک شناور ، 

ملوانان و خدمه بوجود آمده است.
ناخدای شــناور مســافری: بیمه و 
دستمزد همه دغدغه پرسنل شناورهاست

ناخدای شــناور مســافری دیگــری هم با 
بیان اینکه برخی ملوانان چند ماه اســت دستمزد 
نگرفته اند، اظهار داشت: دستمزد و بیمه تمام دغدغه 
خدمه شــناورهای مسافری را تشکیل می دهد که 

این دغدغه ها تأثیر بسزایی در کارکرد نیروها دارد.
رضا ناصری ادامه داد: کاهش تعداد مسافران 
صرفه اقتصادی حرکت شــناورها را تحت شعاع 
خود قرار داده  و آنان نیز بر روی دســتمزد خدمه 
تاثیرمــی گذارد، از طرف دیگر هزینه های تعمیر و 
نگهداری شــناورها هم به دلیل بالار رفتن نرخ ارز 

درحال افزایش است.
زندگــی را با قرض گرفتن ســپری 

کرده ایم
یکی از پرســنل تعاونی شــناورهای تندرو 
بندر هم که در پای اسکله وظیفه کنترل مسافران را 
برعهده دارد در خصوص دریافت دستمزد کارکنان 
تعاونی شناورهای تندرو بندر بیان داشت: از چهار 
ماه قبل دســتمزد نگرفته ایــم و زندگی را با قرض 
سپری کرده ایم. ابراهیم ســرمدی افزود: بواسطه 
همین بیماری ، تعداد مســافران از میانگین روزانه 
چهار هزار و ۵۰۰ نفر به یک هزار تا یک هزار و ۵۰۰ 
نفر کاهش داشــته چرا که بازارهای قشم هم مانند 

گذشته رونق خود را ازدست داده است.
شــرایط کرونایی زیان های فراوانی 

برای مالکان شناورها داشته است
عضو هیات مدیره تعاونی شناورهای تندرو 
بندر درخصوص مشکل های مالی خدمه شناورها 
گفت:۷ماه از زمان شیوع کرونا در کشور می گذرد 
اما در این مدت خدمات دهی شناورهای مسافری 
رفت وآمد بین بندرعباس و جزیره های برای رفاه 
مردم بدون وقفه ادامه داشــته است. عبدالله نهالی 
ادامه داد: دراین مدت شــرایط کرونایی زیان های 

فراوانی بر مالکان شناورها و بخش سفرهای دریایی 
مسافری تحمیل کرده و بسیاری از شناورها به ناچار 
غیر فعال و از چرخه خدمت دهی خارج شــده اند 
که قابل مشاهده هســتند. وی اضافه کرد: درحال 
حاضر تعداد شــناورهای فعال از ۴۵ فروند به ۱۷ 
فرونــد کاهش یافته و اگر همین روال ادامه یابد تا 
پایان سال جاری همه شناورهای مسافری ساحل 
نشین و از چرخه خدمات دهی خارج خواهند شد.

عضو هیات مدیره تعاونی شناورهای تندرو 

بندر می گوید: مالکان شناورهای مسافری در۶ ماه 
گذشــته با همه توان امکان رفت و آمد مســافران 
را حفظ کرده اند اما چند ماه اســت که نتوانسته اند 
حقــوق و مزایای کارکنــان را بپردازند و این برای 
خدمه شناورها و خانواده های آنان مشکل ساز شده 
است. وی اشاره کرد: عاوه بر نداشتن درآمد ،هزینه 
های سرویس ونگداری از قبیل تعمیر ونگهداری 
هم برعهده صاحبان شــناورها سنگینی می کنند 
بطوری که هر ۱۵ روز یکبار باید میلیون ریال هزینه 

تعویض روغن و ماهانه ۳۴۰میلیون هزینه سوخت 
می پردازد.

شناورداران درحال ورشکسته شدن 
هستند

وی تاکید کرد: شــرایط ناشــی از شــیوع 
بیماری کرونا مشــکل های مالی را تشدید کرده و 
این مشــکل ها در قالب نامه ای به اطاع مسوولان 
هرمزگان رســانده شد اما تا کنون نتیجه ای بدست 

نیامده است.

نهالی گفت: همچنین مالکان شــناورها در 
ســامانه کارا ویژه مشاغل رسته های آسیب دیده از 
کرونا نام نویسی کرده اند که تنها یک شناور توانست 
۹۰۰ میلیــون ریال وام بانکی از این طریق به خود 

اختصاص دهد و برای دریافت آن منتظر است.
کرونا همه معادله ها را بهم ریخت

مدیرعامل تعاونی شــناورهای تندرو بندر 
هم گفت: مالکان شناورهای مسافری در سال های 
گذشته برای ایمن سازی شناورهای مسافری و سفر 
ایمن تر مردم دســتورکار صادره از سوی سازمان 
بندرها را اجــرا کردند که هزینه های گزافی درپی 
داشــت. اســحاق اصاحی اظهار داشت: انتظار 
می رفت بخشی از این هزینه ها در این زمان و بخش 
دیگری را در زمستان و تعطیلی های نوروزی جبران 
کرد اما شــیوع ویــروس کرونا همه معادله ها را به 

هم ریخت.
اقلام مصرفی مورد نیــاز با ۲ برابر 

قیمت به دست مالکان شناورها می رسد
وی افزود: از سوی دیگر نوسان نرخ ارز هم 
تأثیر بالایی بر قیمت لوازم یدکی آن ها شــناورهم 
گذاشــته چرا که این لوازم در داخل کشــور تولید 
نمی شود و اقام مصرفی با ۲ برابر قیمت به دست 

مالک شناور می رسد.
تقاضای افزایش قیمت بلیت شناورها 

مسیر بندرعباس و جزیره هرمز را داریم
مدیرعامل تعاونی شــناورهای تندرو بندر 
اشاره کرد: از فرمانداری بندرعباس انتظار می رود 
همانگونه که برای یک ســرمایه گذار یا پیشــنهاد 
سرمایه گذاری نشست برگزار می کند برای مالکان 
شــناورها هم وقت بگذارد لذا ازمسوولان تقاضا 
داریم با اختصاص یارانه ارزی به فعالان این بخش 

از صنعت سفر و گردشگری کمک کند.
اصاحی اشاره کرد: همچنین از طرف دیگر 
نرخ کرایه شناورهای مسافری در مسیر بندرعباس 
- جزیره هرمز ۷۰ هزارریال اســت که با توجه به 

افزایش هزینه ها تقاضای افزایش آنرا داریم.
پیگیر رفع مشــکلات نشــاورداران 

هستیم
مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و بنادر 
شرق هرمزگان هم اظهار داشت: پیگیر حل مشکل 
شــناورداران مســافری و بخش سفرهای دریایی 
هســتیم و از هر مسیر قانونی ممکن به رفع مسایل 
این حوزه کمک می کنیم. حمیدرضا محمدحُسینی 
ادامه داد:با پیگیری های انجام گرفته مبالغی از سوی 
اســتانداری این استان شناورهای دریایی مسافری 
اختصاص یافت و پرداخت شــد،این شناورداران 
خواهان اختصاص تســهیات سامانه کارا هستند 
که اطاعات خــود را در آن نیز ثبت کرده اند اما با 

این ســامانه مشکل دارند لذا شناورداران مبلغی که 
توسط سامانه کارا داده می شود با توجه به هزینه های 

خود ناکافی می دانند.
شــناورداران مســافری هــم جزو 

رسته های آسیب دیده از کرونا قرار دارند
مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بندرعباس 
هم بیان داشت: شناورداران مسافری هم جزو رسته 
های آسیب دیده از کرونا هستند و تسهیات سامانه 
کارا شامل آن ها هم می شود، پس از ثبت در سامانه 
تســهیات بانکی به رسته ها و کارگاه های آسیب 
دیده از کرونا پرداخت می شــود. میثم رجایی نژاد 
افزود: دستگاه های اجرایی متولی می توانند لیست 
کارگاه های آســیب دیــده زیرمجموعه خود را به 
وزارت خانــه متبوع داده تا پس از اعام به وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا ثبت شود.
پیگیر حل مشکل شناورداران مسافری 

هستیم
معــاون برنامه ریزی فرماندار بندرعباس هم 
اظهار داشت: نشستی با شــناورداران برگزار شد 
و درخواســت هایشان را مطرح کردند، بخشی از 
خواســته های آنان در حــوزه وظایف فرمانداری 
بندرعبــاس و بخشــی دیگر در حــوزه وظایف 
اســتانداری هرمزگان است. حسین باباخانی ادامه 
داد: برای خواســته هایی که مربوط به فرمانداری 
بندرعباس اســت نشســت و پیگیری لازم انجام 
می شــود و امید می رود بتوان بــه نتیجه مطلوب 
دســت یافت، یکی از درخواست های شناورهای 
مسافری دریایی افزایش نرخ کرایه بین بندرعباس 
و جزیره هرمز بود که هر گونه تصمیم گیری در این 
خصوص در صاحیت ستاد تنظیم بازار هرمزگان 
اســت. وی بیان داشــت: آنان همچنین خواستار 
بخشــش عوارض خود با توجه به شــرایط کرونا 
توسط شــهرداری بندرعباس هستند، درخواست 
دریافت وام بانکی نیز دارند که این نیاز به همکاری 
و همراهی اداره بنادر و دریانوردی دارد و فرمانداری 
بندرعباس به عنوان هماهنگ کننده این مباحث را 
پیگیری می کند. یکی از مباحث طرح شده از سوی 
شناورداران ارزی بودن هزینه های خرید تجهیزات 
مورد نیاز تعمیر و نگهداری شناورهاســت که این 
خواســته را با توجه به وجود مجتمع کشتی سازی 
ایزوایکو می توان با مسوولان این مجموعه مطرح 
کــرد تا در صورت امکان ظرفیت تولید تجهیزات 
مورد نیاز شناورهای مسافری در داخل کشور مهیا 
شود. البته در صورت میسر شدن این کار هم برای 
شرکت های مســتقر در مجموعه ایزوایکو زمینه 
ســاخت وتعمیر فراهم شده و هم از خروج ارز از 
کشــور جلوگیری می کند و از هزینه های مالکان 

شناورها کاسته می شود.

اولین ویبنار بررسی روابط اقتصادی ایران ایتالیا که در هتل هما برگزار شد به بررسی ظرفیت های همکاری استان هرمزگان و کشور ایتالیا
 در حوزه های مختلف پرداخت.

گروه اقتصادی - وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: تا پایان مردادماه امسال 
۲۳ هزار و ۷۲۲ تعاونی ثبت شده است که ۱۰ 
هزار و ۳۵۰ تعاونی زنان یعنی ۴۳.۶ درصد 
آنها فعال است. »محمد شریعتمداری« اظهار 
داشــت: نگاه به پدیده تعاونی در شــروع 
انقــاب همــه جانبه  بــود و تعاونی ها در 
رساندن کالا به مردم نقش موثری داشتند و 
مشارکت خود را در توزیع کالا با قیمت های 
مناسب انجام می دادند. همچنین زمانی که 
ســاخت مسکن برای محرومان مطرح شد 
وارد عرصه شدند . وی گفت: تعاونی ها در 
دنیا از دل اقتصاد آزاد در بریتانیا و همزمان با 
شکستی در اقتصاد آزاد، با همکاری کارگران 
و کارفرمایان ایجاد شد. وزیر تعاون تصریح 
کرد: یکــی از دلایل مهمی که تعاونی ها در 
کشور به صورت پایدار فعالیت نمی کنند این 

است که به برخی از ترجیحات در قوانین که 
به نفع بخش تعاون وضع شــده کمتر توجه 
می شــود. وی افزود: در دولت تدبیر و امید 
تاش کردیم قوانین موجود را دوباره فعال 
و شــرایطی را فراهم کنیم تا ترجیحاتی که 
بــه طور طبیعی تعاونی ها از آن برخوردار و 
تقویت می شوند و همچنین ارزش افزوده ای 
را به مردم و اعضای تعاونی ارائه می کنند، را 
پایدار کنیم.  شریعتمداری با ارائه گزارشی 
از اقدامات انجام شده در بخش تعاون گفت: 
بــه طور مثال ۳ هــزار و ۲۷۰ میلیارد تومان 
از محــل منابع صندوق توســعه ملی برای 
هزینه در تعاونی های کشاورزی، صنعت و 
گردشگری است که در اختیار  بانک توسعه 
تعاون قرار گرفت و با نرخ ترجیحی به آنها 
پرداخت می شــود.  وی افــزود: همچنین 
از طریــق ایجاد خط اعتبــاری و رابطه بین 

بانک توســعه تعاون، صندوق کارآفرینی 
امید  و معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارتخانه در حوزه بانک توسعه تعاون، خط 
اعتباری چهار هزار میلیارد تومانی با نرخ ۸ و 
۱۲ درصد اماده کردیم تا در اختیار تعاونی ها 
قرار دهیم. وزیر تعاون اظهارداشــت: سهم 
تعاونی ها از کل خصوصی سازی   که تا کنون 
۴۲ هزار میلیارد تومان برآورد می شــود نیز 
برای تقویت نهادهای زیرساختی این بخش 
و ایجاد توانمندسازی را دوباره فعال کردیم 
و اکنون ردیف مشخصی معین شده و مبلغ 
۵ میلیارد تومان اعتبارات توانمند سازی، ۱۲ 
برابر شــده است.  وی گفت: ۲ هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومان منابعی است که در بودجه سال 

گذشــته و امسال پیش بینی شده است تا با 
افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون قدرت 

وام دهی به تعاونی ها را تقویت کنیم. 
شــریعتمداری به تعاونی ها وعده داد 
که تمام تاش خود را برای افزایش قدرت 
وام دهــی بــه آنها به کار ببنــدد و صندوق 
ضمانت ســرمایه گذاری تعــاون تنها نهاد 
حمایت کننده وام دهی به تعاونی هاست که 
باید حمایت شــود. وی گفت: ۲۲.۵ درصد 
تعاونی ها در بخش صنعت فعال هستند وکه 
۴۴.۶ درصد از تعاونی های بخش صنعت 
مربوط به بانوان است. شریعتمداری افزود: 
همچنین ۲۵۱ تعاونی دانش بنیان ثبت شده 
است که عموما جوانان فرهیخته و دانشمند 

هستند و با همفکری خود محصولات خود 
را تولید و در ســطح کشــور و دنیا توزیع 
می کننــد.  وی اظهار داشــت: نوگرایی در 
امر تعاونی و تاســیس تعاونی های نوبنیان 
و نوبنیاد در عرصه فعالیت های تعاونی های 
کشــور  یکی از اقدامات ماســت و مرکز 
نوآوری و توسعه تعاونی های  نوبنیان )منتا( 
یکی از ابداعات مهم اســت که در توسعه 
تعاونی ها کمک می کند. وزیر کار گفت: در 
ســند ملی توسعه بخش تعاون، ۲۲ تکلیف 
برای بخش های مختلف دولتی قائل شده اند 
که این ســند پیگیری شده و مهمترین سند 
توســعه بخش تعاون در این بخش است. 
وی تاکید کرد: در قانون، خصوصی سازی 

باید بر پایه استفاده و مشارکت بخش تعاونی 
انجام شود اما در عمل این اتفاق نیفتاده است. 
بنابراین از این پس در خصوصی ســازی ها 
توجه به تعــاون و عضو کردن کارگران در 
آنها یکی از اقدامات دیگری اســت که باید 

انجام شود و پیگیر آن هستیم.

گروه اقتصادی - مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی ،صنایع معدنی و فلزی خلیج 
فــارس گفت: عملیــات اجرایی ۱۴ طرح 
اقتصادی با پیشرفت ۵۰ درصدی در منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج 

فارس در حال انجام است.
حسن خلج طهرانی ،مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصادی،صنایع معدنی و فلزی خلیج 
فارس گفت: از ابتدای امســال تاکنون بیش 

از یــک و نیم میلیارد یــورو در منطقه ویژه 
اقتصادی  خلیج فارس سرمایه گذاری شده 

است.
خلــج طهرانی با اشــاره بــه این که 
عملیــات اجرایــی ۱۴ طــرح اقتصادی با 
پیشــرفت ۵۰ درصــدی در منطقــه ویژه 
اقتصــادی ،صنایع معدنــی و فلزی خلیج 
فارس در حال انجام است،افزود:با گسترش 
جذب ســرمایه گذاری بخش خصوصی 

قرارداد اجــرای ۱۸ طرح جدید نیز منعقد 
شــده است . او گفت:همچنین ازاین تعداد 
طرح موفق شدیم با دو سرمایه گذار خارجی 
نیز برای فعالیــت در منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس قرار داد 

منعقد کنیم.
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع 
معدنی و فلزی خلیج فارس با اشاره به جذب 
بیش از یک و نیم میلیارد یورو سرمایه گذاری 

در منطقه ویژه خلیج فارس  گفت:این قرار 
داد ها عمدتا در بخش صنایع پتروشــیمی 
،صنایع معدنی و فلزی از جمله فولاد هستند.
خلج افزود: فاز دوم گندله سازی مادکوش با 
ظرفیت تولید سالانه ۲و نیم  میلیون تن گندله 
ســنگ آهن و فاز دوم واحد فولاد ســازی 
فولاد کاوه جنوب با ظرفیت تولید ســالانه 
۱.۲ میلیون تن بیلت فولادی از بزرگ ترین 

طرح های در حال ساخت و نصب است .

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

بیش از ۱۰ هزار تعاونی زنان در کشور فعال است

ورود بیماری کرونا به کشور خسارت های زیادی به کسب وکارهای کوچک از جمله شناورهای مسافری هرمزگان در مسیر 
بندرعباس، قشم، هرمز، چاک وکیش هم زده و صنعت گردشگری این منطقه را با مشکل مواجه کرده است.

کرونا و ساحل نشینی شناورهای 
مسافری هرمزگان

معاون گمرک اعلام کرد:

ضرب الاجل ۱۰ روزه برای تعیین تکلیف و 
تحویل خودروهای ورود موقت

گروه اقتصادی - طبق اعام معاون فنی گمرک ایران، با توجه به مسدود بودن برخی 
از مرزها در شــرایط کرونایی موجود، صاحبان خودروهای ورود موقتی که مهلت اعتبار 
پروانه های آنها به پایان رســیده و امکان خروج ندارند باید طی حداکثر ۱۰ روز به گمرک 

مراجعه و نسبت به تعیین تکلیف موضوع اقدام کنند.
مهرداد جمال ارونقی اباغیه اخیر به گمرکات اجرایی کشــور در رابطه با شــرایط 
خودروهای ورود موقت را تشریح کرد و گفت: با توجه به تداوم شرایط حاکم بر کشور به 
دلیل شــیوع ویروس کرونا خودروهایی که با صدور پروانه ورود موقت یا تحت صحابت 
کارنه دوپاساژ به کشور وارد شده و مهلت اعتبار پروانه های آنها یا کارنه براساس مهلت های 

تعیین شده به اتمام رسیده است باید به گمرکات اجرایی تحویل شوند.
وی افزود: با توجه به مسدود بودن برخی از مرزها در حال حاضر امکان خروج بعضی 
از این خودروها میسر نیست، ولی زمان تعیین شده قبلی نیز به دلیل تمدیدهای مکرر تمدید 
نخواهد شد. بر این اساس، از سوی گمرک اخطاریه ای با مهلت ۱۰ روزه جهت تحویل این 

خودروها به گمرکات اجرایی به ذینفعان ارسال خواهد شد.
به گفته ارونقی، در صورت عدم تحویل یا خروج خودرو توسط ذینفع اقدامات قانونی  

در مورد آنها صورت می گیرد.
معاون فنی گمرک ادامه داد: در صورت عدم حضور مالک خودرو در کشــور و ارائه 
درخواســت مبنی بر تحویل خودرو یا خروج آن طبق وکالت نامه رسمی معتبر ارائه شده، 
پذیرش آن جهت تحویل خودرو به  گمرک یا خروج از کشــور با اخذ جریمه در صورت 
تعلق و با رعایت کامل مقررات بامانع اســت. به گفته او، با توجه به این که فعا خروج 
خودروهای ورود موقت از کشور خارج از اختیار صاحب آن است متروکه اعام نخواهد 
شد. گفتنی است؛ مدت مجاز اقامت خودروهایی که به صورت ورود موقت به کشور وارد 
می شــوند، معمولا سه ماه است و پس از مدت فوق باید از کشور خارج شوند، تمدید این 

مهلت  منوط به موافقت قبلی گمرک ایران خواهد بود.

شســتی با شــناورداران برگزار شد و درخواســت هایشــان را مطرح کردند، بخشی از خواســته های آنان در حوزه وظایف 
فرمانــداری بندرعبــاس و بخشــی دیگر در حوزه وظایف اســتانداری هرمزگان اســت. حســین باباخانی ادامــه داد: برای 
خواســته هایی کــه مربوط بــه فرمانداری بندرعباس اســت نشســت و پیگیری لازم انجام می شــود و امید مــی رود بتوان 
به نتیجه مطلوب دســت یافت، یکی از درخواســت های شــناورهای مســافری دریایــی افزایش نرخ کرایــه بین بندرعباس 
و جزیــره هرمــز بــود کــه هر گونــه تصمیم گیــری در این خصــوص در صلاحیت ســتاد تنظیم بــازار هرمزگان اســت.
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